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Referat 
Bestyrelsesmødet lørdag den 31. oktober 2020 kl. 9.00 – 14.45 i 
Friluftsrådets sekretariat, Scandiagade 13, 2450 København SV 
 
Deltagere: Niels-Christian Levin Hansen (formand), Annesofie Bjerre, Flemming Larsen, Flemming Torp, 
Helge Søgaard, Helle Stuart (fra kl. 9.25, fra punkt 2 a delvist), Jacob Jensen, Kirsten Skovsby, Leif Niel-
sen, Mogens Kirkeby og Torben Meldgaard. 
 
Ekstern deltager: Anne Borgen, rekrutteringskonsulent, firmaet Peoplement fra kl. 10.15 – 11.00, punkt 
5 c. 
 
Fra sekretariatet: Astrid Bjørg Mortensen (undtagen punkt 5 c, fra kl. 10.15 - 11.00), Claus Andersen fra 
kl. 12.45 punkterne 3, 4 a delvist og 8 - 11, Jakob Simonsen, fra kl. 11.20 punkterne 3, 4 a delvist og 5 e - 
11, Sven-Åge Westphalen (fra kl. 10.15 - 11.00, punkt 5 c), Torbjørn Eriksen (undtagen punkt 5 c, fra kl. 
10.15 - 11.00) og Anker Madsen (referent) (undtagen punkt 5 c, fra kl. 10.15 - 11.00). 
 
 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
 

Formanden Niels-Christian Levin Hansen bød velkommen til bestyrelsesmødet og konstaterede, 
at bestyrelsen var beslutningsdygtig. 
 
Han beklagede, at det havde været nødvendigt af hensyn til myndighedernes krav i forbindelse 
med COVID-19 pandemien at flytte mødet geografisk og afkorte det planlagte todages bestyrel-
sesmøde til et dagsmøde. Den aftalte ”kaminpassiar” om vildere natur måtte således udsættes til 
et senere møde. 
 
Der var ingen bestyrelsesmedlemmer, der anmodede om at medtage emner/sager til behandling 
fra oversigten over emner i ”Orientering til bestyrelsen 31. oktober – 1. november 2020”. 
 
Der omdeltes yderligere bilag til dagsordenens punkt 2 a, henholdsvis en revideret tidsplan og en 
procesplan for arbejdet med ”Strategi for Friluftsrådet 2021” samt yderligere bilag til dagsorde-
nens punkt 4, referat fra Helle Stuarts møde med bestyrelsen for Friluftsrådet København om ny 
struktur for det lokale arbejde. 
 
Dagsordenen blev godkendt, idet det blev besluttet at behandle dagsordenens punkt 3, Øko-
nomi og regnskab mellem dagsordenens punkt 9 og 11 samt dagsordenen punkt 5 c, Beslutning 
om ansættelse af ny direktør for Friluftsrådet mellem dagsordenens punkt 4 og 5 a. 

 
 

2. Strategi for Friluftsrådet  
 

a) Strategi for Friluftsrådet 2021 
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Der forelå omdelt yderligere bilag til dette dagsordenspunkt henholdsvis en revideret tidsplan 
og en procesplan for arbejdet med ”Strategi for Friluftsrådets 2021”. 
 
Den 26. oktober 2020 holdt Strategiudvalget møde efter, at medlemsworkshoppen på Natur-
center Amager blev afholdt den 6. oktober 2020. Her drøftedes medlemsorganisationernes in-
put fra workshoppen. De input, der kom ind fra gruppearbejdet under medlemsworkshoppen, 
var i uredigeret form gengivet i et bilag til dagsordenspunktet.  
 
De enkelte bestyrelsesmedlemmer gjorde sig refleksioner som følge af afholdelsen af medlems-
workshoppen om ”Strategi for Friluftsrådet 2021”. I den forbindelse fremkom blandt andet føl-
gende udsagn: 
 

 Alt i alt en god dag og et godt arrangement. 

 Seminaret kunne godt have været bedre besøgt, idet der var alt for få medlemsorgani-
sationer repræsenteret, og at der i udbredt grad var tale om repræsentanter fra de or-
ganisationer, som Friluftsrådets bestyrelse i forvejen er i tæt kontakt med. Der var dog 
10-15 afbud på dagen som følge af COVID-19 pandemien.  

 Nogle af grupperne i gruppearbejdet var for tyndt besat (én deltager!). Måske skal man 
ikke blot lade mødedeltagerne vælge grupper frit, men på forhånd sikre en mere jævn 
og konstruktiv fordeling af deltagere i de enkelte arbejdsgrupper? 

 Der var nogle tekniske funktioner, som skal fungere bedre ved den slags møder (eksem-
pelvis ulæseligt for de fleste mødedeltagere ved brug af flipover-plancher). 

 Workshoppen bestod af tre dele: Paneldebatten. Medlemsundersøgelsen. Workshop-
pen. Desværre blev de tre dele ikke kædet sammen. 

 Nogle af grupperne havde så begrænset et deltagerantal, at input fra gruppen var præ-
get af en enkelt medlemsorganisations synspunkter. 

 Selv om der var så få deltagende medlemsorganisationer, så var afholdelse af work-
shoppen en vigtig del af medlemsdemokratiet. 

 En enkelt medlemsorganisation havde benyttet sig af muligheden for i pausen at uddele 
skriftligt materiale til alle deltagere med organisationens synspunkter omkring adgang 
til naturen. Bestyrelsen var delt i synspunkterne på konsekvenserne af dette. 

 De deltagende medlemsorganisationer havde i udstrakt grad valgt at lade sig repræsen-
tere ved politisk kompetente personer. 

  
Torbjørn Eriksen forklarede, at Strategiudvalget nu arbejder på at formulere mål for de strategi-
ske temaer i udkastet til ”Strategi for Friluftsrådet 2021”. Hensigten er, at bestyrelsen på sit 
møde den 16. december 2020 får forelagt første udkast til det færdige strategiudkast.  
 
Under hensyn til situationen som følge af COVID-19 pandemien havde Strategiudvalget beslut-
tet ikke at afholde en ”nytårskur” for medlemsorganisationerne med fokus på Friluftsrådets nye 
strategi.. I stedet gennemføres alene en skriftlig høring i perioden 11. – 22. januar 2021 hos 
medlemsorganisationerne. På bestyrelsens møde den 16. december 2020 skal den samlede be-
styrelse træffe beslutning om, hvilke temaer og mål, der skal ligge til grund for den skriftlige hø-
ring hos medlemsorganisationerne. 
 
Bestyrelsen konstaterede det positive ved, at tiltrædelsen af en ny direktør for Friluftsrådet 
tidsmæssigt er sammenfaldende med færdiggørelse af en ”Strategi for Friluftsrådet 2021”. 
 
Bestyrelsen konstaterede, at indspillet fra workshopdeltagerne indgår i Strategiudvalgets 
fortsatte arbejde med udkast til Strategi for Friluftsrådet 2021. 
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Bestyrelsen fandt, at den benyttede mødeform for medlemsworkshoppen også kan benyttes 
en anden gang, såfremt der justeres flere praktiske forhold omkring mødeafviklingen, men at 
det må forudsættes, at deltagerkredsen fra medlemsorganisationerne er mere dækkende. 
 
Bestyrelsen tog den mundtlige orientering om Strategiudvalgets arbejde med at formulere 
mål for de strategiske temaer og den fremlagte justerede tidsplan for strategiprocessen til 
efterretning. 
 
Bestyrelsen konstaterede, at den på sit møde den 16. december 2020 skal træffe beslutning 
om, hvilke temaer og mål, der skal ligge til grund for den skriftlige høring hos medlemsorgani-
sationerne. 
 
 

4. Friluftsrådets lokale arbejde 
 

a) Friluftsrådets lokale arbejde 
 

I anledning af, at Regionskontaktudvalget har fået ny formand og to nye medlemmer fra Fri-
luftsrådets bestyrelse, har udvalget besluttet at afholde et ekstra møde den 3. december 2020. 
Formålet med mødet er, at nye og gamle medlemmer af Regionskontaktudvalget kan hilse på 
hinanden, og samtidig lade udvalget drøfte sin arbejdsform og rolle i forhold til det lokale ar-
bejde og i forhold til dialogen mellem bestyrelsen centralt og de lokale friluftsråd.  
 
Den 3. og 4. oktober 2020 blev der afholdt to faglige seminarer, henholdsvis i Vejle (med 46 del-
tagere) og København (med 25 deltagere). Tidligere år har der på tilsvarende vis været afholdt 
temadag/temakurser for Friluftsrådets lokale bestyrelsesmedlemmer. Tilbagemeldingen fra del-
tagerne var meget positiv, blandt andet fandt deltagerne, at temaet (friluftsliv i den vilde natur) 
passede godt med, hvad de lokale friluftsråd aktuelt arbejder med lokalt. 
 
Flemming Torp havde også stor ros til afviklingen af de faglige seminarer. Han udtrykte dog stor 
utilfredshed med, at bestyrelsesmedlemmerne ikke var inviteret til at deltage i seminarerne. 
Han fandt det af afgørende betydning for samarbejdet mellem bestyrelsen centralt og de lokale 
bestyrelser, at bestyrelsesmedlemmerne havde lige muligheder for at deltage i sådanne semi-
narer. 
 
Jacob Jensen havde forståelse for, at sekretariatsmedarbejdere stod for fagligt tunge oplæg på 
sådanne møder, men han ønskede, at det fremover skal være valgte politikere, der leverer ind-
læg af politisk karakter (eksempelvis vedrørende naturpolitikken) og oplæg om Friluftsrådets 
politiske strategi. 
 
Sekretariatet havde på tilsvarende vis en positiv opfattelse af seminarernes forløb og fandt, at 
det gav god mening at arbejde med ét konkret emne, som deltagerne kan gå i dybden med. Af-
viklingen af sådanne seminarer eller temadage er en god anledning til at sikre en koordineret 
politiske interessevaretagelse mellem Friluftsrådet centralt og de lokale friluftsråd.  
 
På bestyrelsesmødet den 23. september 2020 blev det besluttet, at de årsmøder og kredsre-
præsentantskabsmøder i lokale friluftsråd, der endnu ikke var afholdt eller datosat skulle forsø-
ges planlagt. Friluftsrådene Limfjord Syd, Aarhus Bugt og Midtvestjylland havde nu afholdt års-
møder (henholdsvis den 21., 22. og 27. oktober 2020).  
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Der var en konkret dialog om afholdelse af kredsrepræsentantskabsmøde for Friluftsrådet Born-
holm. 
 
Helle Stuart orienterede om et afholdt møde den 22. oktober 2020 mellem bestyrelsen for Fri-
luftsrådet København og hende i egenskab af formand for Regionskontaktudvalget.  
 
Helle Stuart fremlagde et forslag til den videre dialog mellem bestyrelsen og bestyrelsen for 
Kreds København.  
 
Formanden udsatte yderligere drøftelser under dette dagsordenspunkt til senere på bestyrel-
sesmødet. 
 
 

5. Konkrete sager 
 

c) Beslutning om ansættelse af ny direktør for Friluftsrådet  
 
Anne Borgen, rekrutteringskonsulent, firmaet Peoplement og Sven-Åge Westphalen, medar-
bejderrepræsentant i Ansættelsesudvalget deltog i behandlingen af dette dagsordenspunkt. 
 
Det af bestyrelsen nedsatte Ansættelsesudvalg orienterede om status for processen med an-
sættelse af ny direktør og fremlagde en indstilling til ny direktør for Friluftsrådet for bestyrel-
sen.  
 
Bestyrelsen traf beslutning om at tilbyde Winni Grosbøll ansættelse som ny direktør. 
 
Punktet refereres ikke yderligere. 
 

a) Godkendelse af og underskrivelse af Friluftsrådets bestyrelses forretningsorden 
 
Sekretariatet fremlagde et redigeret udkast til forretningsordenen for arbejdet i bestyrelsen. 
 
Udkastet var indholdsmæssig identisk med den hidtidige gældende forretningsorden, idet den 
dog var tilrettet, så bestyrelsens aktuelle personsammensætning fremgår, , at bestyrelsen har 
konstitueret sig med to næstformænd samt at formandskabet består af formand, næstfor-
mænd og formand for Økonomiudvalget af jævnfør beslutning på bestyrelsesmødet den 23. 
september 2020. 
 
Sekretariatet henledte særligt bestyrelsens opmærksomhed på afsnittet: ”Bestyrelsen behand-
ler og træffer afgørelse i alle sager, der efter foreningens forhold er af ekstraordinær karakter 
eller af stor betydning - herunder godkendelse af administrationens indstilling om uddeling af 
Udlodningsmidler til Friluftsliv.” 
 
Bestyrelsen fandt, at det burde præciseres i forretningsordenen, at beslutningen om et udvidet 
formandskab alene er gældende frem til førstkommende generalforsamling og herefter skal 
evalueres. 
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Mogens Kirkeby pegede på, at beskrivelsen af rammerne for Formandskabet i forretningsorde-
nens punkt 7 ikke er særlig præcis. Han fandt i øvrigt, at der var en del overlap til beskrivelserne 
i ”Notat om bestyrelsens ledelse af Friluftsrådet”. 
 
Bestyrelsen tiltrådte forretningsordenen for bestyrelsen per 31. oktober 2020, idet der blev 
tilføjet følgende til det fremlagte udkast afsnit 7: ” Sammensætningen af formandskabet er 
gældende frem til førstkommende generalforsamling. Bestyrelsen evaluerer forinden først-
kommende konstituerende bestyrelsesmøde sammensætningen af formandskabet. ” 
 
De enkelte bestyrelsesmedlemmer underskrev forretningsordenen. 
 
Bestyrelsen bad sekretariatet om frem mod det førstkommende konstituerende bestyrelses-
møde at fremkomme med et forslag til sammenskrivning af de to papirer ”Notat om bestyrel-
sens ledelse af Friluftsrådet” og ”Friluftsrådets bestyrelses forretningsorden”. 
 

b) Notat om bestyrelsens ledelse af Friluftsrådet 
 
Sekretariatet fremlagde et forslag til revideret udgave af ”Notat om bestyrelsens ledelse af Fri-
luftsrådet”. Notatet var revideret i forlængelse af bestyrelsens beslutning på bestyrelsesmødet 
den 23. september 2020 om formandskab og konstituering med to næstformænd. 
 
Notatet blev første gang forelagt til bestyrelsens drøftelse i forbindelse med kaminpassiar på 
bestyrelsesmødet i juni 2015 og drøftet igen i forbindelse med bestyrelsesmødet i juni 2016. 
Notatets formål var skabe en fælles forståelse af forventninger til bestyrelsens ledelse af Fri-
luftsrådet. Notatet er ikke at betragte som et formelt grundlag for bestyrelsens arbejde. Det 
formelle grundlag for bestyrelsens arbejde beskrives i ”Forretningsorden for Friluftsrådets be-
styrelse”.  
 
Forretningsordenen beskriver imidlertid ikke alle forhold omkring bestyrelsens arbejde, og ”No-
tat om bestyrelsens ledelse af Friluftsrådet” har til formål at danne grundlag for en bredere 
drøftelse af rolle og ansvarsfordeling mellem bestyrelse, formandskab, formand, direktør og se-
kretariat.  

 
Bestyrelsen fandt, at der var en del overlap fra ”Notat om bestyrelsens ledelse af Friluftsrådet” 
til beskrivelserne i ”Friluftsrådets bestyrelses forretningsorden”. 
 
Torbjørn Eriksen forklarede, at de to papirer havde deres begrundelse og udspring i historiske 
situationer i arbejdet i Friluftsrådets bestyrelse og støttede forslaget om at sammenskrive ”No-
tat om bestyrelsens ledelse af Friluftsrådet” og ”Friluftsrådets bestyrelses forretningsorden”. 
 
Bestyrelsen tiltrådte ”Notat om bestyrelsens ledelse af Friluftsrådet”. 
 
Bestyrelsen bad sekretariatet om frem mod det førstkommende konstituerende bestyrelses-
møde at fremkomme med et forslag til sammenskrivning af de to papirer ”Notat om bestyrel-
sens ledelse af Friluftsrådet” og ”Friluftsrådets bestyrelses forretningsorden”. 

 
d) Udvikling af projektportefølje inden for blandt andet børne- og ungeområdet 

 
Astrid Bjørg Mortensen forklarede, at sekretariatet i forlængelse af bestyrelsens fokus på at 
sikre projektporteføljen havde igangsat en proces, der skal udvikle og beskrive projektideer, der 
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kan realiseres på kort eller længere sigt. Projektideerne har overvejende fokus på børn og unge, 
da den nuværende projektportefølje på dette område udløber inden for det kommende år. Ar-
bejdet har allerede resulteret i, at der er afsendt ansøgninger til henholdsvis Hedeselskabet og 
Spar Nord Fonden om støtte til to projekter i størrelsesordenen 300.000 kr. og 500.000 kr. Hun 
oplyste, at der aktuelt arbejdedes på at færdiggøre en projektansøgning til VILLUM FONDEN i 
samarbejde med Experimentarium og med interessetilkendegivelse fra fem af Friluftsrådets 
medlemsorganisationer.  
 
Det er hensigten, at arbejdet med udvikling af projektporteføljen også skal udbredes til at 
dække andre politiske områder i Friluftsrådet end børne- og ungeområdet. 
 
Bestyrelsen pegede på: 
 

 at er det ønskeligt, at et sådan arbejde med projektudvikling på børne- og ungeområdet 
sker i dialog med bestyrelsens Børne- og Ungeudvalg, 

 at der skal fokuseres på hele børne- og ungeområdet og ikke alene på de mindste børn, 

 at der måske også er mulighed for at samarbejde med projektet ScienceTalenter 
https://sciencetalenter.dk/, 

 at det er vigtigt at forholde sig til, om der er tale om en målgruppe af børn- og unge i 
institutionerne, i undervisningsmiljøerne eller i regi af medlemsorganisationerne, 

 at det af bestyrelsen nedsatte Børne- og Ungeudvalg bør drøfte, i hvilket omfang der 
med sådanne projekter kan rækkes ud til Friluftsrådets medlemsorganisationer og etab-
leres samarbejde med dem, 

 at der for de enkelte projekter i oversigten bør angives en projektperiode, 

 at bestyrelsen bør oplyses om den forventede ”succesrate” for opnåelse af finansiering 
af udarbejdede projektansøgninger. 

 
Bestyrelsen udtrykte stor tilfredshed med, at der var igangsat et målrettet projektudviklings-
forløb på børne- og ungeområdet og afventer, at arbejdet udbredes til at dække også andre 
af Friluftsrådets politiske områder.  
 
Børne- og Ungeudvalget skal inddrages i sekretariatets videre arbejde med projektudvikling 
på børne- og ungeområdet. 

 
e) Udarbejdelse af positionspapir om vildere natur 

 
På bestyrelsesmødet den 18. marts 2020 blev Friluftsrådets naturpolitik godkendt af bestyrel-
sen, og der blev vedtaget en proces for udarbejdelse af mere detaljerede positionspapirer på 
naturpolitiske underemner. Konkret blev det vedtaget, at bestyrelsen træffer beslutninger om 
igangsættelse og udarbejdelse af positionspapirer på det naturpolitiske område under hensyn-
tagen til aktuel relevans og ressourcemæssig prioritering i forhold til andre indsatser i Friluftsrå-
det. Beslutningen kan ske på baggrund af input fra lokale friluftsråd og kredse og Regionskon-
taktudvalget samt efter indstilling fra medlemsorganisationer. 
 
Flere bestyrelsesmedlemmer pegede på, at der er behov for et mere detaljeret positionspapir 
om Friluftsrådets holdning til vildere natur. Dette var blandt andet kommet til udtryk på de to 
afholdte faglige seminarer for Friluftsrådets lokale bestyrelser, hvor det blev tydligt, at der på 
feltet er en del begrebsforvirring og behov for en mere konkret støtte til Friluftsrådets lokale 
bestyrelser omkring emnet vildere natur. 
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Mogens Kirkeby så gerne et meget enkelt positionspapir, som måske afgrænsedes til at om-
fatte alene fem til seks centrale emner med angivelse af spørgsmål/svar og som havde stærk 
fokus på at være handlingsorienteret. 
 
Bestyrelsen besluttede, at der skal udarbejdes et positionspapir om vildere natur. Sekretaria-
tet udarbejder forslag til et sådan positionspapir som forelægges bestyrelsen til godkendelse 
på et kommende bestyrelsesmøde. 
 

f) Kommissorium for Udvalget for Friluftsrådets arbejde med friluftsliv i sundhedsindsatser 
 
Bestyrelsen besluttede på sit møde den 23. september 2020 at nedsætte ”Udvalget for Projekt 
Sund i Naturen og Projekt Bevæg dig for livet – Bevæg dig i naturen”. 
 
Der forelå forslag om, at udvalget benævnes: ”Udvalget for Friluftsrådets arbejde med friluftsliv 
i sundhedsindsatser”. 
 
Der fremlagdes forslag til kommissorium for ”Udvalget for Friluftsrådets arbejde med friluftsliv i 
sundhedsindsatser”.  

 
Bestyrelsen tiltrådte det fremlagte forslag til ”Kommissorium for Udvalget for Friluftsrådets 
arbejde med friluftsliv i sundhedsindsatser”.  

 
g) Kommissorium for Udvalget vedrørende nye samarbejdsformer 

 
Bestyrelsen besluttede på sit møde den 23. september 2020 at nedsætte ”Udvalget vedrørende 
nye samarbejdsformer”. 

 
Der fremlagdes forslag til kommissorium for ”Udvalget vedrørende nye samarbejdsformer”. 
 
Bestyrelsen tiltrådte det fremlagte forslag til ”Kommissorium for Udvalget vedrørende nye 
samarbejdsformer”. 
 

h) Kommissorium for Udvalget for Friluftsrådets arbejde med arealbaseret natur- og friluftsforvalt-
ning i det åbne land 
 
Bestyrelsen besluttede på sit møde den 23. september 2020 at nedsætte ”Udvalget for Udvik-
ling af Programmet Danske Naturparker (Naturparker 2.0)” og udpegede tre bestyrelsesmed-
lemmer til udvalget. Arbejdet med udvikling af Programmet Danske Naturparker (Naturpark 
2.0) tænkes varetaget af de tre udpegede bestyrelsesmedlemmer, der samtidig er tilknyttet Fri-
luftsrådets natur- og nationalparknetværk, og udvalget skal blandt andet forholde sig til mulig-
hederne for Øresund som international nationalpark eller lignende. Udvalget skal også beskæf-
tige sig med udvikling af Friluftsrådets politik i forhold til både Nationalparkerne og Programmet 
Danske Naturparker. 
 
Udvalget foreslog, at udvalget benævnes mere retvisende: ”Udvalget for Friluftsrådets arbejde 
med arealbaseret natur- og friluftsforvaltning i det åbne land” idet en navngivning relateret 
alene til mærkningsordningen Dansk Naturparker ikke er retvisende og da udvalgets arbejde 
ønskes afgrænset til alene den arealbaseret natur- og friluftsforvaltning i det åbne land. 
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Der fremlagdes forslag til kommissorium for ”Udvalget for Friluftsrådets arbejde med arealba-
seret natur- og friluftsforvaltning i det åbne land”. 
 
Opmærksomheden blev henledt på, at dette udvalg ikke erstatter arbejdet i ”Friluftsrådets Na-
tional- og naturparknetværk”, der arbejder i henhold til sit eget kommissorium, men at der selv-
følgelig forventes en vis koordinering. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen havde forståelse for, at udvalgets arbejdsopgave var 
så omfattende, at der ikke kunne foreligge en afrapportering inden for de kommende fem må-
neder. Han forventede dog, at udvalget spiller ind til ”Strategi for Friluftsrådet 2021” og til det 
politiske indhold på generalforsamlingen blandt andet ved at synliggøre, hvad Friluftsrådets am-
bitioner er på dette politiske område og, at Friluftsrådet forholder sig progressivt til den areal-
baserede natur- og friluftsforvaltning i det åbne land. 
 
Bestyrelsen udtrykte forståelse for ønsket om det mere præciserende og dækkende navn på 
udvalget, men så dog gerne, at udvalget også fik et mere enkelt arbejdsnavn. 

 
Bestyrelsen tiltrådte det fremlagte forslag til ”Udvalget for Friluftsrådets arbejde med areal-
baseret natur- og friluftsforvaltning i det åbne land”, idet den besluttede, at udvalget sam-
mensættes med Flemming Larsen (formand), Flemming Torp, Helge Søgaard og Kirsten 
Skovsby. 
 

i) Kommissorium for Udvalget for good governance i Friluftsrådet 
 
Bestyrelsen besluttede på sit møde den 23. september 2020 at nedsætte ”Udvalget for good 
governance i Friluftsrådet”. 
 
Der fremlagdes forslag til kommissorium for ”Udvalget for good governance i Friluftsrådet”.  
 
Mogens Kirkeby bemærkede, at bestyrelsen måtte forvente visse relationer mellem arbejdet i 
dette udvalg og”Udvalget vedrørende nye samarbejdsformer”, hvilket han så som uproblema-
tisk, idet der var et personsammenfald på tre udvalgsmedlemmer mellem de to udvalg. 
 
Bestyrelsen tiltrådte det fremlagte forslag til ”Kommissorium for Udvalget for good gover-
nance i Friluftsrådet”.  

 
 

6. Politiske Udviklingsområder og Indsatsområder 
 

Der forelå ikke emner til behandling under dette dagsordenspunkt. 
 

 

7. Eksterne udvalg og repræsentationer 
 

Der forelå ikke emner til behandling under dette dagsordenspunkt. 
 
  



Bestyrelsesmødet 31. oktober 2020   
 
 
 

 
9 

8. Programmer og projekter 
 

Der forelå ikke emner til behandling under dette dagsordenspunkt. 
 
 

9. Udlodningsmidler til Friluftsliv 
 

a) Klage over afgørelse vedrørende ansøgning til Udlodningsmidler til Friluftsliv puljen Adgang – 
mobilisering af frivillige 

 
Helle Stuart erklærede sig inhabil i behandlingen af dette dagsordenspunkt med henvisning til, 
at hun på bestyrelsesmødet den 23. september 2020 havde erklæret sig inhabil i behandlingen 
af dagsordenens punkt 11: Indstillinger om tilskud og afslag 70. fordeling, 3. uddeling, Udlod-
ningsmidler til Friluftsliv under henvisning til ansøgningen sag nummer 109358 – Dansk For-
ening for Rosport, Unges adgang til Den Blå Natur.  
 
Friluftsrådets bestyrelse havde den 13. oktober 2020 modtaget en henvendelse fra foreningen 
De Frie Fugle, hvori Friluftsrådets bestyrelses forvaltning af Udlodningsmidler til Friluftsliv på-
klages, i forbindelse med behandling af ansøgningen sagsnummer 109485 under puljen ”Ad-
gang – mobilisering af frivillige” påklagedes under henvisning til bestyrelsens inhabilitet. 
 
Friluftsrådet havde den 20. oktober 2020 modtaget orientering fra Miljøstyrelsen om, at styrel-
sen havde modtaget en klage fra Foreningen De Frie Fugle vedrørende Friluftsrådets forvaltning 
af Udlodningsmidler til Friluftsliv. 
 
Sekretariatet har lavet en screening af forvaltningen af Udlodningsmidler til Friluftsliv (Tips- og 
Lottomidler til Friluftsliv) for perioden fra 1995 til nu, hvoraf det fremgår, at bestyrelsen jævn-
ligt hen over de 25 år har bevilliget midler til projekter med Friluftsrådet som modtager. 
 
Bestyrelsen forholdt sig til klagen, idet drøftelserne struktureredes efter tre forhold: 
 

 Er afgørelsen den rigtige? Ønsker bestyrelsen at fastholde den tidligere beslutning eller 
omgøre beslutningen? 

 Er de fastlagte procedurer for sagsbehandling og bestyrelsens behandling overholdt? Er 
der sket procedurefejl? 

 Finder bestyrelsen selv, at den er inhabil? Havde bestyrelsen lovmæssig hjemmel til at 
træffe beslutning i sagen, idet Friluftsrådet var ansøger til samme pulje? 

. 
Bestyrelsen besluttede, at den på bestyrelsesmødet den 23. september 2020 trufne beslutning 
vedrørende ansøgning til Udlodningsmidler til Friluftsliv sagsnummer 109485 fastholdes, idet 
bestyrelsen ikke finder anledning til at genbehandle sagen, ikke finder, at der er sket proce-
durefejl og ikke finder, at bestyrelsen er inhabil i behandlingen af den pågældende ansøg-
ning. 
 
Bestyrelsen ønskede at gennemgå og vurdere procedurerne omkring administrationen og for-
valtningen af Udlodningsmidler til Friluftsliv, når en ny direktør er tiltrådt.  
 

b) Udlodningsudvalgets vurdering og kvalificering af kriterier for, at Friluftsrådet kan understøtte 
en realisering af et nationalt sti- og rutenetværk via Udlodningsmidler til Friluftsliv 
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Udlodningsudvalget fremlagde forslag til overordnede retningslinjer for en pulje på op til 30 
millioner kr. under Udlodningsmidler til Friluftsliv til projekter under en national sti- og rutenet-
værksindsats. Retningslinjerne skal danne grundlag for den fortsatte dialog med indsatsens po-
tentielle aktører, og vil senere kunne justeres og udfoldes yderligere. 
 
Torbjørn Eriksen oplyste, at det aftalte møde med departementet i Miljø- og Fødevareministe-
riet med henblik på nærmere drøftelser omkring realisering af et nationalt sti- og rutenetværk 
var udsat til anden halvdel af november måned 2020. 
 
Helge Søgaard ønskede at understrege med henvisning til tidligere beslutninger truffet af be-
styrelsen, at beslutningen om at afsætte op til 30 millioner kr. til den nævnte pulje dels var un-
der forudsætning af, at der rent faktisk var de fornødne midler til rådighed under Udlodnings-
midler til Friluftsliv og dels, at midlerne indgår som en del af en større finansieringsramme, der 
er minimum tre gange større end finansieringen fra Udlodningsmidler til Friluftsliv. 
 
Bestyrelsen vedtog følgende overordnede retningslinjer for en pulje til projekter under natio-
nal sti- og rutenetværksindsats på op til 30 millioner kr. under Udlodningsmidler til Friluftsliv 
som grundlag for den fortsatte dialog med potentielle aktører i et partnerskab. Retningslin-
jerne vil senere blive justeret og detaljeret i regi af Udlodningsudvalget: 
 
Formål/ramme: Der kan afsættes 30 millioner kr. til en pulje, som kan yde projekttilskud op til 
10 millioner kr. om året. Projekterne skal medvirke til at relevante civilsamfunds- og lokale 
aktører, herunder friluftsorganisationer, lokale friluftsråd, naturparker og nationalparker ind-
drages i udviklingen af et nationalt sti- og rutenetværk.  
 
Der kan ydes tilskud under følgende vilkår: 
 

 Midlerne uddeles på konkret ansøgning, jævnfør Udlodningsloven 

 Midlerne kan uddeles til:  
1) udviklingsprojekter, som understøtter civilsamfundets inddragelse i den overord-

nede projektide om at udvikle et sammenhængende rekreativt sti- og rutesystem i 
Danmark 

2) lokale projekter, som understøtter foreningslivets, samt naturparker og national-
parkers bidrag til udviklingen af et sammenhængende rekreativt sti- og rutesy-
stem i Danmark  

3) Undersøgelser, analyser og udviklingsopgaver, som tilvejebringer essentiel viden 
for, at der kan udvikles et sammenhængende rekreativt sti- og rutesystem i Dan-
mark med tilhørende formidlingsplatform  

 Samfinansieringen fra Udlodningsmidler til Friluftsliv betinges af en samlet finansie-
rings-ramme, der er minimum tre gange større end finansieringen fra Udlodningsmid-
ler til Friluftsliv. 

 
c) Forslag til ny model for uddeling af Udlodningsmidler til Friluftsliv 

 
Udlodningsudvalget havde samlet op på erfaringerne fra den første runde af de tre strategiske 
fokusområder – Sundhed og livskvalitet, Friluftslivets Vilkår og Børn & Unge. Udvalget finder, at 
modellen med tre fokusområder har nogle begrænsninger med hensyn til blandt andet dæk-
ning af kernefortælling og brandprofil for Udlodningsmidler til Friluftsliv (”Fællesskab og livskva-
litet”), samt muligheden for at agere fleksibelt og på aktuelle strategiske udfordringer.  
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På den baggrund præsenterede Udlodningsudvalget et forslag til en ny, mere fleksibel model, 
som efter udvalgets opfattelse samtidig bedre udtrykker det lovgivne formål med Udlodnings-
midler til Friluftsliv og ligger i naturlig forlængelse af Friluftsrådets centrale interesseområder. 
 
Den fremlagte udkast til model til rammerne for uddeling af Udlodningsmidler til Friluftsliv be-
står af tre niveauer: 
 

 Det overordnede formål med Udlodningsmidler til Friluftsliv, defineret i udlodningslo-
ven: Fremme af mulighederne for befolkningens alsidige friluftsliv og naturforståelse.  
 

 Tre faste kernetemaer, som er centrale for Friluftsrådet og udviklingen af friluftslivet: 
 

o Ønske om at bringe flere ud i naturen,  
o Styrke fællesskaber i naturen 
o Skabe rammer for fordybelse i naturen. 

 

 Variable udfordringer, der kan skabe fokus på en konkret udfordring og give mulighed 
for at agere på aktuelle situationer. 

 
Jacob Jensen var af den opfattelse, at begrebet ”naturforståelse” var bredt dækkende, og at 
man derfor ikke behøvede at benytte begrebet ”naturdannelse”, når man skulle uddybe og for-
klare det faste tema ”fordybelse i naturen”. 
 
Flemming Torp pegede på, at der i illustrationen af modellen netop ikke var brugt ordet ”natur-
dannelse” men ”dannelse i naturen”, og at det talte direkte ind i Udlodningslovens formål. Han 
medgav dog, at der på næste side i notatet pludselig optrådte ordet ”naturdannelse”. 

 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen rejste opmærksomheden på, hvorvidt man med for-
slaget til ny model for rammerne for uddeling af Udlodningsmidler til Friluftsliv, nærmede sig 
den forventede strukturering af og begrebs- og sprogbrug fra den kommende Strategi for Fri-
luftsrådet 2021. Pakkes det hele blot ind i nogle nye overskrifter og nye ord, men er reelt 
overensstemmende. 
 
Mogens Kirkeby svarede, at selvfølgelig skal de to papirer illustreres forskelligt, da der er tale 
om to forskellige ting, og at der skal være en adskillelse/forskel mellem strategien for Friluftsrå-
dets arbejde og rammerne for uddeling af Udlodningsmidler til Friluftsliv. 
 
Bestyrelsen vil på mødet den 16. december 2020 få præsenteret en endelig version for en ny 
model for uddelingen af Udlodningsmidler til Friluftsliv, inklusive første bud på de i modellen 
angivne udfordringer, til godkendelse 

 
d) Beslutning om temaer og beløbsrammer for kommende fokusområde for Udlodningsmidler til 

Friluftsliv: ”Friluftslivets Vilkår” 
 
Bestyrelsen vedtog på mødet den 23. september 2020, at det kommende fokusområde for ud-
deling af Udlodningsmidler til Friluftsliv skulle være ”Friluftslivets vilkår” med temaer, der ind-
drager de positive erfaringer fra de tre fokusområder i det forløbne år, samt så vidt muligt imø-
dekommer aktuelle dagsordener inden for friluftslivet, eksempelvis det øgede besøgstryk som 
følge af COVID-19 pandemien, biodiversitetskrisen med mere. 
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Udlodningsudvalget fremlagde forslag om temaer og beløbsrammer til bestyrelsens godken-
delse. 
 
Udlodningsudvalget havde i sine drøftelser lagt vægt på, at de kommende uddelinger gives til 
projekter, der gør en tydelig forskel for mennesker, og som kan skabe synlighed og positiv om-
tale af puljen, blandt andet i lyset af den kommende evaluering af udlodningsloven. Udlod-
ningsudvalget foreslog, at der per medio november 2020 udmeldes 11 millioner kroner fordelt 
på tre tematiske puljer.  
 
Det overordnede formål med puljerne er at fremme mulighederne for befolkningens alsidige 
friluftsliv og naturforståelse, jævnfør udlodningsloven.  
 

 Tema: Flere ud i naturen (fem millioner kroner) 
Formålet med puljen er at skabe bedre rammer for, at flere kommer ud i naturen. Det 
skal være nemt at komme derud - ikke mindst for dem, der ikke besøger naturen så tit. 

 
Puljen kan yde tilskud til lokale initiativer, der etablerer støttepunkter, faciliteter, stier, 
”indgangsportaler” til naturen og andre fysiske tiltag, der får flere ud i naturen. Der kan 
også være tale om synliggørelse af lokale friluftsmuligheder, såsom kort over stier med 
videre. 

 
Det vil blandt andet blive prioriteret at støtte projekter, der involverer frivillige og/eller 
foreningslivet samt initiativer, der skaber nye muligheder for aktivitet og/eller adgang 
til arealer, hvor der ikke tidligere har været adgang. 

 
Der kan søges tilskud på mellem 20.000 og 300.000 kr. per projekt. 

 

 Tema: Sammen i naturen (tre millioner kroner) 
Formålet med puljen er at fremme aktiviteter i naturen, der styrker fællesskab og livs-
kvalitet (mental og fysisk sundhed). 

 
Puljen kan yde tilskud til lokale initiativer, der styrker fællesskaber og sundhedsfremme 
i naturen, eksempelvis på tværs af generationer eller for målgrupper (såsom ældre eller 
studerende) som på grund af COVID-19 pandemien har haft svært ved at være en del af 
sociale fællesskaber. Her kan aktiviteter i det fri være en del af løsningen. 

 
Det vil blandt andet blive prioriteret at støtte projekter, der bygger på samarbejde mel-
lem flere aktører, og involverer frivillige og/eller foreningslivet. 

 
Der kan søges tilskud på mellem 20.000 og 100.000 kr. per projekt. 

 

 Tema: Fordybelse i naturen (tre millioner kroner)  
Formålet med puljen er at styrke befolkningens viden om og forståelse af naturen gen-
nem formidling og aktiviteter i det fri. 

 
Puljen kan yde tilskud til lokale initiativer, der øger målgruppens viden om og forståelse 
af naturen, eksempelvis gennem indsatser for øget biodiversitet/mere vild natur på of-
fentligt tilgængelige arealer. 
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Det vil blandt andet blive prioriteret at støtte projekter, der involverer frivillige og for-
eningslivet samt initiativer, der aktiverer børn og unge. 

 
Der kan søges tilskud på mellem 20.000 og 100.000 kr. per projekt. 

 
Bestyrelsen besluttede, at der afsættes en ramme på i alt 11 millioner kroner af Udlodnings-
midler til Friluftsliv til uddeling under tre temaer, fordelt med fem millioner kroner til ”Flere 
ud i naturen”, tre millioner kroner til ”Sammen i naturen”, og tre millioner kroner til ”Fordy-
belse i naturen”. 

 
 

3. Økonomi og regnskab 
 

a) Resultat for perioden 1. januar – 30. september 2020 herunder estimeret årsresultat for 2020 
 
Regnskabsrapporten for perioden 1. januar – 30. september 2020 med tilhørende kommentarer 
blev fremlagt, idet der blev henvist til notehenvisninger til regnskabsrapporten. Opstillingen var 
i nyt format sammenlignet med tidligere, idet Økonomiudvalget havde besluttet, at resultatop-
gørelser fremover skal vises i en ny opstilling, som vurderes at være mere læsevenlig. Yderligere 
var fremlæggelsen af regnskabsrapporten fremover vedhæftet balancen i hovedtal på statusda-
gen.  
 
Periodens resultat udviser et overskud på 498.000 kr. mod et budgetteret overskud på 111.000 
kr. Det vil sige, at resultatet er 387.000 kr. højre end budgetteret. 
 
Økonomiudvalget fremlagde et estimat for resultatet for 2020, der ligger tæt på årets budget. 
Det antaget lavere årsresultat i forhold til resultatet for perioden 1. januar – 30. september 
2020 skyldes, at der var taget højde for en række konkrete ændringer, hvad angår udgifter i 
fjerde kvartal 2020: 
 

• Omkostninger til Fællesmøde for de lokale Friluftsråd er udskudt. 
• Aftale om ekstern konsulentbistand til projektudvikling er medtaget i estimatet.  
• Regulering af feriepengeforpligtelsen. 
• Omkostninger til rekruttering af en ny direktør. 
• For Adgangsprojektet er arbejdet med Adgangslinjen start udskudt fra 1. oktober til 1. 

november 2020. 
• Projekt Sund i Naturen II er fjernet fra estimatet for 2020. 

 
På bestyrelsesmødet den 1. februar 2021 vil administrationen give en kort mundtlig orientering 
om forventninger til årsregnskabet for 2020. Revisionen af årsregnskabet vil ikke være afsluttet 
på dette tidspunkt. Det endelige årsregnskab fremlægges til godkendelse på bestyrelsesmødet 
den 22. marts 2021. 
 
På spørgsmål fra Mogens Kirkeby svarede Torbjørn Eriksen, at Friluftsrådet ikke har søgt løn-
kompensation som følge af COVID-19 pandemien. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om resultatet for perioden 1. januar – 30. september 2020 og 
estimatet for 2020 til efterretning. 
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b) Præsentation af udkast til korrigeret budget for 2021 og førstebehandling af budget 2022 
 
Korrigeret budget 2021 
Økonomiudvalget fremlagde et udkast til korrigeret budget for 2021 udvisende et markant fald i 
omsætningen i forhold til det oprindelige budget. Nedgangen i omsætningen kan i altomfat-
tende omfang relateres til projektet Vores Natur.  
 
Formanden for Økonomiudvalget Helge Søgaard bad indledningsvis bestyrelsen om at notere 
sig: 
 

 at det oprindelige budgetterede underskud på 131.000 kr. nu var vendt til et overskud 
på 58.000 kr., 

 at bestyrelsen bør yde særlig opmærksomhed til den vigende projektportefølje, 

 at hver gang bestyrelsen sætter gang i nye aktiviteter, skal det vurderes, hvilke konse-
kvenser det har for Friluftsrådets økonomi. Og i den henseende åbnede udkastet til re-
videret budget for 2021 ikke op for de store krumspring. 

 
Flemming Torp spurgte ind til, at budgettet for projekter 2021 udviser et underskud på 274.000 
kr. og for 2022 et underskud på 310.000 kr. Hertil svarede Torbjørn Eriksen, at projekt Naturens 
Dag medfører et underskud på lidt over 200.000 kr. for hvert af de to budgetår og projekt Ud-
vikling af Danske Naturparker på tilsvarende vis udviser et underskud på henholdsvis 66.000 kr. 
og 75.000 kr. for de to budgetår. Disse projektunderskud finansieres af Friluftsrådets egne 
driftsmidler. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen fandt, at der er behov for at tydeliggøre, hvorledes de 
enkelte projekter og programmer bidrager til Friluftsrådets økonomi. Han efterlyste en visuali-
sering, der giver bedre grundlag for bestyrelsens vurdering af disse positive og negative økono-
miske effekter af driften af de enkelte projekter og programmer. 
 
Mogens Kirkeby roste, at ambitionsniveauet for den økonomiske omsætning i Friluftsrådet var 
vokset i forhold til tidligere fremlagte skøn. Han konstaterede, at Friluftsrådet er en i størrelses-
ordenen 40 procent projektdrevet organisation. Han understregede, at de projekter, som Fri-
luftsrådet igangsætter, skal bidrage til Friluftsrådets politiske formål. 
 
Torbjørn Eriksen bekræftede, at de budgetterede indtægter på 15,5 millioner kr. i budget 2021 
var et realistisk skøn, idet det baserede sig på allerede opnåede bevillinger og derfor må anses 
for et forsigtigt konservativt skøn. Han pegede på, at der ligger en noget større usikkerhed til-
knyttet indtægter i forbindelse med administration af Udlodningsmidler til Friluftsliv. 
 
I det fremlagte korrigerede budget budgetteres der med, at indtægter relateret til udlodnings-
administrationen i 2021 vil udgøre cirka 4,2 millioner kr. i 2021 under antagelse af, at Friluftsrå-
det i 2021 modtager 30 millioner kr. til uddeling. Prognoserne for Udlodningsmidler til Friluftsliv 
er dog notorisk meget usikre. Økonomiudvalget fremlagde et notat med scenarier for Udlod-
ningsmidler til Friluftsliv med tre scenarier for 2021 og tre scenarier for 2022 med udgangs-
punkt i scenariet fra 2021, hvor der modtages 30 millioner kr. 
 
Formanden Niels-Christian Levin Hansen oplyste, at der er indkaldt til et møde den 10. decem-
ber 2020 i kredsen af organisationer, der modtager Udlodningsmidler til uddeling, og at besty-
relsen på sit møde den 16. december 2020 vil blive orienteret om drøftelserne organisationerne 
imellem. 
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Følgende af bestyrelsen tidligere trufne beslutninger var indarbejdet i budgettet: 
 

 Strategiudvalgets arbejde. Afsat 50.000 kr. under politisk arbejde. 

 Særlig politisk indsats. Afsat 150.000 kr. under politisk arbejde. 

 Nye politiske udvalg. Afsat 100.000 kr. under politisk arbejde. 

 Flere næstformænd. Afsat 50.000 kr. under fællesomkostninger. 

 Øget indsats til projektudvikling. Afsat 210.000 kr. under fællesomkostninger. 
 
I det fremlagte udkast til det korrigerede budget for 2021 var følgende nye projekter og projekt-
forlængelser indarbejdet: 
 

 Projekt Vores Natur, forlængelse. 

 Center for Børn og Natur, kommunikationsopgave. 

 Friluftsliv i skolen (skulle have være afsluttet i 2020). 

 Projekt Børns naturdannelse (skulle have være afsluttet i 2020).  

 Projekt Naturens dag 2021 (egenfinansieringen forventes at stige fra 150.000 kr. til 
208.000 kr.).  
 

Budget 2022 
Budget 2022 er stort set udarbejdet som en passiv fremskrivning af korrigeret budget 2021, idet 
følgende forhold er indarbejdet: 
 

• Tre projekter afsluttes i 2021. Der skal derfor udvikles nye projekter for at imødegå et 
større omsætningstab.  

• Der er medtaget uspecificerede projektindtægter i 2022 med 6,0 millioner kr. 
• De uspecificerede projekter forventes at dække lønninger for 3,0 millioner kr. 

 
Administration af Udlodningsmidler til Friluftsliv forventes reduceret, så den fortsat svarer til 
maksimalt 10 procent af de bevilgede projektmidler. Udgangspunkter herfor baserer sig på den 
seneste prognose for Udlodningsmidler, som dog er forbundet med store usikkerhedsfaktorer. 
 
Bestyrelsen drøftede og kommenterede udkast til korrigeret budget 2021 og udkast til budget 
2022. På grundlag af bestyrelsens kommentarer til de fremlagte udkast til korrigeret budget 
2021 og budget 2022 samt eventuel ny viden, vil bestyrelsen blive præsenteret for endeligt 
udkast til budget 2021 og budget 2022 på bestyrelsesmødet den 16. december 2020. Det kor-
rigerede budget 2021 og budget 2022 indarbejdes derefter i årsrapporten for 2020. 

 
 

4. Friluftsrådets lokale arbejde - genoptaget 
 

a) Friluftsrådets lokale arbejde 
 

Bestyrelsen genoptog drøftelserne under dagsordenspunktet ”Friluftsrådets lokale arbejde”. 
 
Der omdeltes yderligere bilag til dette dagsordenspunkt: Referat fra Helle Stuarts møde med 
bestyrelsen for Friluftsrådet København om ny struktur for det lokale arbejde. 
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Bestyrelsen havde en længere drøftelse af den fortsatte dialog med bestyrelsen for Friluftsrådet 
København vedrørende tilpasning til den nye struktur for Friluftsrådets lokale arbejde, herunder 
overvejelser om i hvilket omfang Friluftsrådets bestyrelse kan acceptere tilpasning af modellen 
for en ny struktur for Friluftsrådets lokale arbejde, hvad angår kreds København. 
 

 Friluftsrådets bestyrelse finder, at Friluftsrådet København selv kan fastsætte antallet af 
lokale bestyrelsesmedlemmer, og at alle er at betragte som bestyrelsesmedlem. Besty-
relsen kan konstituere sig selv, dog ikke formanden, som skal vælges særskilt på Årsmø-
det.  
 

 Friluftsrådets bestyrelse finder, at de allerede fungerende grupper under bestyrelsen i 
Friluftsrådet København godt kan opfattes som temagrupper og opfordrer til, at besty-
relsen for Friluftsrådet København benævner dem sådan. Det vigtige er, at grupperne 
arbejder med relevante opgaver inden for Friluftsrådets virke, og at grupperne afhjæl-
per bestyrelsen og/eller er en måde, hvorpå flere personer kan blive involveret i opga-
verne. Friluftsrådets bestyrelse stiller ikke krav om nedsættelse af et bestemt antal te-
magrupper, men det forventes, at den lokale bestyrelse arbejder for at etablere rele-
vante temagrupper, blandt andet ved at sætte overvejelserne om nedsættelse af tema-
grupper på dagsordenen for årsmødet. 
  

 Friluftsrådets bestyrelse ønsker at fastholde den beskrevne valgprocedure for valg af 
lokale bestyrelser som beskrevet i modellen for Friluftsrådets lokale arbejde, hvor det 
er muligt, at flere fra samme organisation kan vælges ind i bestyrelsen med maksimalt 
op til 1/3 af bestyrelsesposterne. Udgangspunktet er, at de fremmødte årsmødedelta-
gere kan stemme, og at flere fra samme organisation kan vælges ind i bestyrelsen. Be-
styrelsen noterer sig, at bestyrelsen for Friluftsrådet København ikke er enig i valgpro-
ceduren i den nye struktur. Hvis der opstår en situation, hvor der tydeligvis fremkom-
mer en urimelig sammensætning af den lokale bestyrelse med et åbenlyst demokrati-
underskud, vil Friluftsrådets bestyrelse centralt gribe ind.  

 

 I forbindelse med overgangen til den nye struktur for Friluftsrådets lokale arbejde, her-
under arbejdet med at komme i kontakt med og registrere de mange lokale foreninger 
er Friluftsrådets sekretariatet behjælpelig med adresseliste til hovedorganisationerne 
med mere. Friluftsrådets bestyrelse anerkender, at der for København, Frederiksberg, 
Tårnby og Dragør kommuner med 800.000 indbyggere er tale om et omfattende antal 
lokale foreninger, og at arbejdet med at nå ud til alle foreninger derfor ikke behøver at 
ske på én gang, men kan udbredes over en periode. 

 

 Der skal afholdes Kredsrepræsentantskabsmøde og Årsmøde i første kvartal 2021. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om et ekstra møde i Regionskontaktudvalget og status fra de 
faglige seminarer til efterretning. 
 
Bestyrelsen besluttede at bede Helle Stuart sekunderet af næstformand Jacob Jensen om at 
holde et fornyet møde med bestyrelsen for Friluftsrådet København med henblik på at opnå 
en fælles forståelse for, hvordan Friluftsrådet København bedst kommer videre med imple-
menteringen af den nye lokale struktur. Bestyrelsen lægger stor vægt på den mundtlige dia-
log og på at undgå konfrontationer mellem det centrale og lokale niveau.  
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b) Forberedelse af Fællesmødet søndag 1. november 2020 mellem bestyrelsen og formændene for 
de lokale friluftsråd 

 
På baggrund af de nye skærpede forsamlingsrestriktioner, hvor der maksimalt må forsamles 10 
personer, havde det været nødvendigt at aflyse det indkaldte Fællesmøde.  
 
Sekretariatet var nu i gang med at undersøge mulighederne for at omlægge dele af mødet til et 
digitalt møde (webinar) af kortere varighed (to timer) til afholdelse en hverdagsaften i tidsrum-
met kl. 16.00 - 18.00. 
 
Helle Stuart skitserede, at et sådan virtuelt møde eventuelt kunne bygges op omkring følgende 
fire dagsordenspunkter: 

 

 Indlæg fra formanden Niels-Christian Levin Hansen: Nye perspektiver for Friluftsrådet. 
 

 Tre eksempler på politisk interessevaretagelse fra de lokale friluftsråd: 
o Friluftsrådet Nordsjælland, Poul Erik Pedersen: Naturnationalpark i Gribskov og 

hegning 
o Friluftsrådet Himmerland Aalborg, Karin Winther: Natur På Tværs - vildere na-

tur i Nordjylland 
o Friluftsrådet Søhøjlandet, Jan Karnøe: Havbrug 

 

 Nyt fra bestyrelsen – Friluftsrådets indsatser, ved formanden Niels-Christian Levin Han-
sen 

o Friluftsrådets naturpolitik. 
o Vildere natur, Naturnationalparker og urørt skov (Friluftsaktiviteter i urørt skov/ 

eksemplificeret med discgolf). 
o Den kommende havplan. 
o Adgangslinjen. 
o Vores Natur. 

  

 Indlæg om afvikling af de lokale arbejde i Friluftsrådet under COVID-19 pandemien. 
 
Mogens Kirkeby mindede om, at al samfundsaktivitet ikke er lukket ned, og at det fortsat er 
muligt at mødes også mere end 10 personer, blot man lever op til en række beskrevne retnings-
linjer og anbefalinger. Han havde det synspunkt, at når man havde lade sig vælge til at lede en 
civilsamfundsorganisation, så var man også forpligtet til at arbejde målrettet for at opfylde 
denne rolle og ikke blot lade alt gå i stå med henvisning til COVID-19 pandemien. 
 
Hertil supplerede Niels-Christian Levin Hansen, at der ligger en opgave for dels Friluftsrådets 
bestyrelse og dels for Regionskontaktudvalget i at drøfte, hvorledes Friluftsrådet konkret kan 
videreføre sine aktiviteter på et tilfredsstillende niveau i en situation, hvor der fortsat vil være 
en række foranstaltninger og påbud gældende med henvisning til COVID-19 pandemien.  
 
Bestyrelsen afventer resultatet af sekretariatets arbejde for at omlægge dele af Fællesmødet 
til et digitalt møde (webinar) af kortere varighed til afholdelse en hverdagsaften i tidsrummet 
kl. 16.00 - 18.00. 
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10. Meddelelser 
 

a) Nyt om personale og hus 
 

Torbjørn Eriksen orienterede om diverse ledelsesmæssige tiltag som følge af COVID-19 pande-
mien og anbefalinger og restriktioner fra myndighederne. Medarbejderne er bedt om i videst mu-
ligt omfang at arbejde hjemme. Medarbejdere i særlige risikogrupper er bedt om udelukkende at 
arbejde hjemme. De respektive teams mødes nu fast en dag om ugen i sekretariatet for at holde 
kontakt og afholde de møder, der kræver fysisk tilstedeværelse. Han understregede, at der altid 
er medarbejdere tilstede i sekretariatet inden for normal arbejdstid. Han havde bedt medarbej-
derne om i videst mulige omfang at undlade at planlægge og arrangere møder med fysisk tilste-
deværelse af mødedeltager, idet der bruges ganske mange ressourcer på efterfølgende at aflyse 
eller omlægge sådanne møder, konferencer, seminarer til afvikling online. 
 
Torbjørn Eriksen oplyste, at ledelsen havde bedt flere medarbejdere om at varetage nye arbejds-
områder i sekretariatet frem for deres hidtidige arbejdsområde, og at dette skulle ses som en til-
pasning af medarbejderstaben til den aktuelle projektportefølje. Han tilføjede, at politisk konsu-
lent Jes Lind Bejer havde opsagt sin stilling til fratræden den 30. november 2020.  
 
Et sammendrag af den årlige trivselsundersøgelse af det psykosociale arbejdsmiljø i sekretariatet 
og medarbejdernes trivsel var fremlagt for bestyrelsen. Flere bestyrelsesmedlemmer udtrykte 
glæder over og anerkendelse af, at trivselsundersøgelsen fremviser et ganske positivt resultat.  
 
Bestyrelsen tog orienteringen om personale og hus til efterretning. 
 

b) Nyt fra Formandskabet 
 

Der var afholdt møde i Formandskabet den 8. oktober 2020 med følgende dagsordenspunkter: 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
2. Aktuelle emner/arbejdsstrenge  
3. Formandskabets møder og funktion  
4. Dagsorden for Bestyrelsesmøde den 31.oktober - 1. november 2020  
5. Følge- og arbejdsgrupper for henholdsvis Urørt skov og Naturnationalparkerne 

Gribskov og Fussingø   
6. Sundhedsprojektet – samarbejdet Sund By Netværket  
7. Forventet udlodningsklagesag vedrørende adgangsprojekt 
8. Personale 
9. Eventuelt 

 
Det er besluttet at afholde formandsskabsmøder som onlinemøder cirka en gang om måneden af 
en times varighed. Det er vigtigt, at formandsskabets drøftelser deles i bestyrelsesmaterialet, 
men også kan tilgås af øvrige bestyrelsesmedlemmer løbende. Sekretariatet ser på teknisk setup 
for dette.  
 
Vedrørende Friluftsrådets videre arbejde med et sundhedsprojekt havde Formandskabet beslut-
tet, at Friluftsrådet imødekommer Sund By Netværkets forslag om at trække den fælles ansøg-
ning mellem Friluftsrådet og Sund By Netværket hos Nordea-fonden og fortsat opretholder an-
søgningen hos TrygFonden. Parterne deles om hidtidig afholdte udgifter til projektudvikling – det 
vil sige, at Friluftsrådet betaler kr. 77.400 til Sund By Netværket.  
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Bestyrelsen tog orienteringen om mødet og beslutningerne i Formandskabet til efterretning. 

 
 

11. Eventuelt 
 

Mogens Kirkeby ønskede at rose for afviklingen af et godt møde, hvor der havde været forskel-
lige uenigheder, som efter meningsudveksling var landet med konkrete beslutninger. 
 
Flemming Larsen oplyste, at nationalkomiteen for mærkningsordningen Dansk naturparker 
havde afholdt møde, og at komiteen ville indstille Pilotnaturpark Nordals til godkendelse på 
bestyrelsens decembermøde til optagelse i mærkningsordningen. 
 
Helge Søgaard oplyste, at det planlagte møde i Det Nordiske Friluftsnetværk i København den 
23. - 24. november 2020 er aflyst på grund af COVID-19 pandemien. 
 
Der fremkom ikke yderligere drøftelser under dette dagsordenspunkt. 

 
 
 

Mødet sluttede kl. 14.45. 
 

Referat: Anker Madsen, 4. november 2020 
Referat godkendt, 16. november 2020 

 


